
 

  فرسودگی ۳۲ درصد ناوگان حمل و نقل کشور
  وجود ۴۱۰۰ نقطه حادثه خیز 

در جاده ها و معابر
 جانشین پلیس راه راهور فراجا با اشاره به ضرورت ارتقای 
فرهنگ ایمنی، گفت: به ازای هر نفر که در اثر سانحه رانندگی 
جان خود را از دست می دهد ۵ میلیارد تومان به طور مستقیم 
و غیرمستقیم به کشور خسارت وارد می شود. سرهنگ 
سیاوش محبی در مورد چرخه معلول سازی و مرگ در 
جاده ها بیان داشت: امروزه اثرات قابل ملاحظه تصادفات در 
ابعاد فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی بر کسی پوشیده نیست. 
در حال حاضر روزانه تقریبا در هر ساعت دو نفر در اثر سانحه 
رانندگی جان خود را از دست می دهند و به ازای فوت هر دو 
نفر نیز ۲۰ تا ۲۵ نفر مجروح و معلول می شوند. او با بیان اینکه 
بر اثر سوانح رانندگی سالانه بسیاری از خانوارها به دلیل از 
دست دادن سرپرست خانوار دچار فقر می شوند، ادامه داد: 
در اثر سوانح رانندگی سالانه حدود ۶ هزار زن، بی سرپرست 
می شوند و سالانه ۸ درصد به کشور خسارت وارد می شود. 
جانشین پلیس راه فراجا تصریح کرد: به ازای هر نفر که در 
اثر سانحه رانندگی جان خود را از دست می دهد ۵ میلیارد 
تومان به طور مستقیم و غیرمستقیم به کشور خسارت وارد 
می شود. او با اشاره به اینکه برای ارتقای فرهنگ رانندگی اگر 
به شیوه های هنرمندانه در صدا و سیما آموزش ها پخش شود 
بسیار تاثیر گذار خواهد بود گفت: برای کاهش تصادفات باید 
ابتدا به سمت ارتقای فرهنگ ایمنی حرکت کرد در صورتی که 
اکنون ما به دنبال ارتقای فرهنگ رانندگی بوده ایم و فرهنگ 
ایمنی را رها کرده ایم. محبی با بیان اینکه در حال حاضر ۳۳ 
دستگاه و نهاد در امر ترافیک و تصادفات دخیل هستند و باید 
تمام نهادها با این دشمن خاموش اجتماعی برخورد کنند، 
بیان داشت: در سال ۸۵ سالانه تقریبا ۲۷ هزار نفر جان خود 
را در اثر تصادفات از دست می دادند ولی اکنون این آمار به ۱۷ 
هزار نفر در سال رسیده که نشان می دهد برخی از سازمان ها 
کار خود را انجام دادند ولی بایستی در راستای این مهم 
سازمان هایی که وظیفه خود را انجام نداده اند بازخواست 
شوند. به گفته جانشین پلیس راه راهور فراجا، از سال ۹۵ تا 
کنون ۵۰۰ نقطه حادثه خیز در جاده ها رفع شده و تعدادی از 
علائم و هشدارها در نقاط حادثه خیز آشکار سازی شده است 
و اکنون ۲۸۰۰ نقطه حادثه خیز در جاده ها و ۱۳۰۰ نقطه 
حادثه خیز در شهرها وجود دارد که باید رفع شود. جانشین 
پلیس راه راهور فراجا با بیان اینکه در حال حاضر ۳۲ درصد 
ناوگان حمل و نقل کشور دچار فرسودگی شده است و این 
فرسودگی ناوگان باعث شدت تصادفات می شود بیان داشت: 
متأسفانه بسیاری از خودروهای تولید داخل در اولین برخورد 
از رده خارج می شود و حتی برخی نیز دچار انفجار می شوند. 
او اذعان داشت: پلیس راه در ده سال گذشته بسیاری از 
خودروسازان را مقصر تصادفات اعلام کرده است ولی متأسفانه 
نتوانسته جلو تولید خودروهای بی کیفیت را بگیرد. محبی که 
در یک برنامه رادیویی صحبت می کرد، در خاتمه سخنانش با 
تاکید بر اینکه هوشمند سازی در کاهش تصادفات تاثیر گذار 
است و هوشمند سازی یعنی تحکیم امنیت، اجرای قانون و 
عدالت، اظهار کرد: اکنون ما در هوشمند سازی هم عقب 
هستیم و با توجه به وجود بیش از ۲۹۶ هزار کیلومتر راه، 
۲۰۰۰دستگاه دوربین ثبت تخلفات در جاده ها وجود دارد 

که ۲۰۰ دوربین هم دچار نقص فنی شده است. 

 جمع آوری معتادین
چهارراه مولوی به سمت میدان قیام)غرب به شرق( افراد 
معتاد در کنار پیاده روها هستند که مشکلات زیادی را برای عبور 
و مرور مردم ایجاد کرده اند. از مسئولان امر درخواست می شود 
که نسبت به جمع آوری آنها از سطح شهر به ویژه در این منطقه 

اهتمام ورزند. 
شادمهر از تهران

صداوسیما
از صدا و سیما و کارگردان ها و نویسندگان سریال ها 
درخواست داریم که در سریال ها از کباب و جوجه و خودروها 
و خانه های لاکچری کمتر استفاده کنند تا ما کمتر شرمنده 
... چه دلیلی دارد که در همه سریال ها  بچه هایمان شویم.
خانه های هزار متری دربالاشهر و خودروهای لوکس شاسی 

بلند و کباب و جوجه نشان دهیم؟
یک شهروند از تهران

ویزیت پزشکان
متأسفانه مردم از راه دور به مطب پزشکان در تهران مراجعه 
می کنند و به محض حق ویزیت به جای دریافت کارت از مردم 
وجه نقد درخواست می کنند و به مریض ها می گویند کارت خوان 
قطع است و یا ما کارت خوان نداریم، خواهش می کنم از سازمان 
امور مالیاتی این موضوع مهم را پیگیری کنید تا مشکلات 

بیمارها و شانه خالی کردن پزشکان از مالیات حل شود. 
ارزنده از همدان 

عیدی بازنشستگان
هفته دوم اسفندماه است ولی هنوز عیدی بازنشستگان تامین 
اجتماعی واریز نشده است از مسئولان تقاضای رسیدگی داریم 

تا بلکه مشکلات بازنشستگان حل شود. 
شکری از تهران 

گرانی سبزی
روز به روز قیمت سبزی گران تر می شود. یک کیلو سبزی 
خوردن را با قیمت۳۰هزار تومان باید خریداری کنیم. چطور 
پس متخصصان تغذیه اعلام می کنند که افراد مسن و جوانان 
باید سبزی زیاد مصرف کنند آیا به نظر این متخصصان با این 

گرانی سبزی می شود سبزی استفاده کرد. 
حسن نژاد از تهران 

 آرمان ملی: روز یکشنبه، دو جمله از 
میان صحبت های طولانی یکی از معاونین 
بسیاری  تیتر  عنوان  به  بهداشت  وزارت 
از رسانه ها انتخاب شد. جملاتی که پرده 
از مسمومیت های زنجیره ای دانش آموزان 
مدارس قم و البته در روزهای اخیر بروجرد 
برداشت؛  مسمومیت دانش آموزان قمی عمدی 
بود؛ افرادی دوست داشتند تمام مدارس 
دخترانه تعطیل شود! همین و بعد هم که در 
یک نشست خبری در جریان یک اجلاس در 
مشهد، حضور داشت به صحبت های دیگری 
در حوزه تولید علم و انجام اقدامات پژوهش 
و فناورمحور پرداخت. حواشی پیرامون این 
صحبت های یونس پناهی، معاون تحقیقات 
و فناوری وزارت بهداشت، موضوع مهم 
تحلیل های کارشناسانه شد بی آنکه کسی 
اطلاعاتی از چند و چون هویت یا نحوه عملکرد 
افرادی باشد که با مسموم کردن دختران 
نمی خواهند آن ها به مدرسه بروند. البته باید 
به این نکته هم اشاره کرد که هرچند عمده 
مسمومیت ها در مدارس دخترانه اتفاق افتاده 
اما در مواردی مدارس پسرانه هم در تیررس 
مسمومیت قرار گرفته اند؛ مواردی در قم 
مشاهده شده و همین دیروز، مهدی غیبی، 
رئیس اورژانس لرستان از تداوم مسمومیت 
دانش آموزان در مدارس بروجرد خبر داد و 
گفت که مسمومیت دانش آموزان به سومین 
مدرسه بروجرد رسیده و البته این بار؛ مدرسه 
پسرانه خیام.  اما با صحبت های معاون وزیر 
بهداشت، به نظر می رسید که حلقه مفقوده 
مسمومیت ها پیدا شده و حالا مسیر بررسی 
مسمومیت ها راه جدیدی را قرار است طی 
کند که روز گذشته آقای پناهی، صحبت های 
خود را تکذیب کرد و با بیان اینکه »از علت 
مسمومیت دانش آموزان در قم اطلاعی ندارم!« 
و گفت: »آنچه از بنده درباره علل بیرونی این 
مسمومیت ها و عمدی بودن آنها نقل شده، 
مورد تایید نیست و نقل قول دقیقی هم صورت 
نگرفته است.« او توضیح کوتاهی هم، همسو 

با اظهارات گذشته مسئولان ارائه کرد که 
»تحلیل علمی و طبی مسمومیت ها از جمله 
ماهیت غیر ویروسی و غیر میکروبی آن در 
کمیته علمی صورت گرفته است.« اما روز 
گذشته، علاوه بر معاون وزیر بهداشت، وزیر 
آموزش و پرورش و معاون اول قوه قضائیه 
هم اظهار نظرهایی کردند و از فحوای کلام 
آن ها اینطور برمی آمد که هنوز به نتیجه ای 
نرسیده اند و اگر رسیدند از طریق رسانه ها 
اعلام می کنند. یوسف نوری، وزیر آموزش و 
پرورش در حاشیه آیین تجلیل از مددجویان 
پذیرفته  شده در آزمون استخدامی، گفت 
وزارت بهداشت پیگیر آن است و نتیجه را 
قرار است وزارت بهداشت از طریق رسانه ها 
اعلام کند. خبرهای دیگری هم از سوی 
افرادی که در جایگاه مسئولین وقت نیستند 
منتشر شد که مسمومیت دانش آموزان را 
به گروه هایی نسبت داده بودند که معتقدند 
دختران نباید درس بخوانند. تجربه نوشتن 
گزارش در مورد سوژه های اجتماعی مشخص 
کرده زمانی که سوژه ای از حساسیت های بالای 

به ویژه امنیتی برخوردار است به همان دلیل 
نمی توان به آن ورود کرد و تنها باید به نقل قول 
صحبت های مسئولین پرداخت اما سوالی که 
برای هر فرد ایرانی پیگیر قضیه مسمومیت های 
دانش آموزان پیش می آید این است که مگر 
می شود اظهارنظری به این مهمی)اظهار نظر 
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت( 
مبنی بر عمدی بودن و دست داشتن عده ای 
که با عنوان مخالفت با تحصیل دختران معرفی 
می شوند، آن هم در جمع اصحاب رسانه، 
اعلام شده و روز بعد تکذیب شده یا لااقل 
تایید نشود!به این نکته هم اشاره کنیم که 
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی بعد از صحبت های معاون وزیر 
بهداشت مبنی برعمدی بودن ماجرا، گفته بود: 
»طبق اخبار رسیده سم استفاده شده از سموم 
جنگی نیست که خطر بالایی داشته باشد 
اما همین که اراده و فکر پلیدی پشت ماجرا 
بوده که بچه های این سرزمین به خصوص 
دختران گلمان  را از آموزش بازدارند خطر 
مهمی است و خبر بسیار بدی محسوب می شود 

باید تلاش کنیم تا ریشه ها را پیدا کنیم.« 
علیرضا منادی، در مورد دست های احتمالی 
خارج از کشور برای این اتفاق توضیح داده بود: 
در ماجرای اغتشاشات اخیر عده ای به دلیل 
مصالح شخصی و سیاست های خود در دنیا 
سعی کردند به نام حمایت از دختران جامعه 
ما موضوع را گسترش دهند که این اغتشاشات 
تازه به پایان رسیده است ممکن است برخی از 
آن جبهه که نتوانستند برای ما مشکل ایجاد 
کنند در اینجا پیگیر مساله باشند تا آموزش 

دختران را در مدارس مختل کنند. 
  تاکنون نتیجه ای نگرفته ایم

محمد مصدق کهنمویی، معاون اول قوه 
قضائیه روز گذشته در حاشیه ملاقات مردمی 
در مجتمع قضائی در اراک با اشاره به برخورد 
قاطع قضائی با مفاسد اقتصادی در کشور به 
موضوعات رخ داده در مدارس قم و بروجرد 
هم اشاره کوتاهی کرد و گفت: »با توجه به 
اهمیت موضوع دادستان قم با جدیت به این 
موضوع ورود پیدا کرده و این مساله در حال 
پیگیری بوده اما تاکنون نتیجه ای گرفته نشده 
است.« همزمان، خبرگزاری ایسنا از زبان رئیس 
کمیته امنیت کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها از تشکیل کمیته ای حقیقت یاب 
در کمیسیون امور داخلی کشور به منظور 
پیگیری مسمومیت سریالی دانش آموزان 
در قم و چندین استان دیگر خبر داد. جلال 
رشیدی کوچی با اشاره به مسمومیت سریالی 
دانش آموزان در قم و چندین شهر دیگر گفته: 
با توجه به صحبت هایی که با رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور صورت گرفت، به زودی 
کمیته حقیقت یابی در کمیسیون امور داخلی 
کشور برای پیگیری این موضوع و روشن شدن 
ابعاد آن ایجاد خواهد شد. او توضیح داده 
که »از نظر بنده اتفاقات خارج از عرفی در 
حال رخ دادن است. به نظر می رسد پشت این 
مسمومیت سریالی دانش آموزان اتفاق بدی 
است . کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 

این موضوع را دنبال خواهد کرد.«
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نگــــره

 احتمال ریزش ساختمان ۱۵۳
 در جلسه کارگروه تخصصی مدیریت بحران 
منطقه ۷ با محوریت ساختمان ۱۵۳ خیابان 
انجام  که طی صحبت های  شد  عنوان  بهار 
شده با دادستان تصمیم گرفته شده است که 
۲ پلاک در اطراف این ساختمان تخلیه و گاز، 
برق و آب ساختمان هم قطع شود تا در صورت 
ریزش احتمالی ساختمان حوادث ثانویه ای 
رخ ندهد. کارگروه تخصصی مدیریت بحران 
منطقه ۷ با محوریت ساختمان ۱۵۳ خیابان 
بهار با حضور شهردار و جمعی از مدیران منطقه، 
اعضای سازمان پیشگیری و مدیریت بحران، 
نمایندگان آتش نشانی، اورژانس، پلیس راهور و 
مرکز تحقیقات راه و مسکن و شهرسازی در ستاد 

مدیریت بحران برگزار شد. 

انتقال زندان ها به خارج از محیط 
زندگی مردم 

رئیس سازمان زندان ها یکی از سیاست های 
راهبردی سازمان را انتقال زندان ها به خارج از 
بافت شهری معرفی کرد و گفت: یکی از اهداف 
این سیاست، کاهش آسیب های اجتماعی از 
لحاظ قرار گرفتن زندان در مناطق شهری و 
مسکونی است. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی 
کشور، غلامعلی محمدی، افزود: مهم ترین رسالت 
و هدف گذاری ما در مدیریت سازمان زندان ها 
اصلاح وتربیت و بازپروری زندانیان است و این 
هدف ممکن نیست مگر اینکه فضای مناسب برای 
نگهداری و نیز حرفه آموزی و آموزش زندانیان 

وجود داشته باشد. 

 ۲۰ کشور دنیا متقاضی دارو
 و تجهیزات پزشکی ایران هستند

گفت:  بهداشت،  وزیر  عین اللهی،  بهرام 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه سلامت توانسته 
امروزه در دنیا برای خودش آبرویی داشته باشد. 
در حالی که در قبل از انقلاب، ما وابستگی صد 
درصدی داشتیم. او با اشاره به تحریم ها علیه 
ایران، گفت: تحریم ها باعث شد بتوانیم روی 
پای خودمان بایستیم. به طوری که بسیاری از 
کشورهای دوست، درخواست همکاری با کشور 
ما را دارند. بالغ بر ۲۰ کشور دنیا متقاضی دریافت 

دارو و تجهیزات پزشکی ایران هستند. 

وجود ۲۰۰ هزار پلاک ناپایدار در 
پایتخت

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران گفت: 
در حال حاضر پایتخت ۲۰۰ هزار پلاک ناپایدار 
دارد که بخشی از آن در بافت فرسوده واقع شده 
است. مهدی هدایت، اظهار کرد: بخشی از این 
پلاک هایی که باید نوسازی شوند، در بافت 
فرسوده است که البته ۵۰ درصد آن طی سال های 
اخیر نوسازی شده است. مدیرعامل سازمان 
نوسازی شهر تهران با تأکید بر اینکه ساکنان بافت 
پایدار نیز دیدند که در زلزله خوی و یا ترکیه در 
یک لحظه چه اتفاقی افتاد، یادآور شد: با توجه 
به اهمیت سلامت، ایمنی و جان مردم، توصیه 
می شود که شهروندان از مشوق ها استفاده کنند 
و نوسازی منازل خود را انجام دهند. وی در پایان 
یادآور شد: برنامه های اقدام مشترک، برنامه اقدام 
و عمل است و با توجه به اینکه نحوه تهیه آن 
مشارکتی انجام می شود، تحقق پذیری بالاتری 
نسبت به سایر طرح ها از جمله طرح تفصیلی دارد. 

گلایه از پذیرش نشدن برخی 
معتادان متجاهر در کمپ ها

 رئیس پلیس پایتخت با بیان اینکه پلیس 
حاضر است دبیری شورای هماهنگی مبارزه با 
مواد مخدر را برعهده بگیرد، گفت: من نمی خواهم 
زحمات هیچ  دستگاهی را زیر سوال ببرم، اما 
این آمار خوبی نیست که تعدادی از معتادان 
متجاهری که ما دستگیر می کنیم به دلیل 
مسائل مختلف در کمپ ها پذیرش نمی شوند 
و در خیابان ها رها می شوند. سردار عباسعلی 
محمدیان در این نشست با تاکید بر اینکه به دلیل 
پیشینه محلات جنوبی پایتخت، حق اهالی آن، 
مشاهده صحنه های ناپسند مصرف مواد مخدر 
نیست، گفت: وظیفه پلیس در مبارزه با مواد 
مخدر مشخص است و ما به وظیفه خود در زمینه 
جمع آوری معتادان متجاهر و غربالگری آنها و 
تحویل موارد غربالگری شده به کمپ ها عمل 
می کنیم. ساز و کارها و اعضای شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر در تهران نیز مشخص هستند 
و شهرداری هم برای پاکسازی و زیباسازی حوزه 
استحفاظی خود به وظیفه اش در این زمینه عمل 
می کند، ولی بعضا مشکلاتی در زمینه عمل به 
وظایف توسط سایر اعضا وجود دارد. رئیس پلیس 
پایتخت ادامه داد: دستگاه هایی که در این زمینه از 
گذشته ترک  فعل کرده اند، مشخص هستند و باید 
شرایطی فراهم شود که این دستگاه ها نسبت به 
عمل به وظایف خود در زمینه مبارزه با مواد مخدر 
و ساماندهی و درمان معتادان متجاهر مکلف 
شوند. البته پلیس وظیفه خود در این زمینه را 
به خوبی می داند و از دوشنبه هفته گذشته نیز به 
صورت مستمر و شبانه روزی فعالیت خود را برای 
جمع آوری معتادان متجاهر به خصوص در محلات 
جنوبی تهران آغاز کرده ایم، اما بعضا شاهد وجود 
محدودیت هایی در پذیرش این معتادان توسط 

سایر نهادهای مسئول هستیم. 

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

معاون وزیر بهداشت: از علت مسمومیت دانش آموزان در قم اطلاعی ندارم
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  تاکنون آمارهای متفاوتی درباره تعداد ساختمان های 
ناایمن در تهران اعلام شده و درحالی که بحث برای انتشار 
عمومی لیست ۱۲۹ ساختمان ناایمن مطرح است، رئیس 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران تهران از وجود ۱۶ هزار 
ساختمان ناایمن در پایتخت خبر می دهد. اما در این بین 
ساختمان هایی همچون ساختمان ۱۵۳ خیابان بهار که در 
روزهای گذشته خبرساز شد، هم هستند که با وجود اینکه در 
لیست ناایمن ها قرار ندارند ولی با تغییر کاربری های غیرقانونی 
و تبدیل ساختمان های اداری و تجاری و پارکینگ ها به انباری، 
باعث رخ دادن خطرات گسترده ای شده و جزو ناایمن های 
پنهان پایتخت محسوب می شوند. ایسنا نوشت، مدت هاست 
که ساختمان های ناامن تبدیل به یکی از بزرگ ترین 
چالش های پایتخت شده است؛ چالشی که همگان آن را با 
حوادث قبلی همچون ساختمان پلاسکو می شناسند. شورای 
شهر تهران در دوره پنجم گزارشی را درباره ساختمان های 
ناایمن تهران دریافت می کند و شورای شهر، شهرداری 
وقت را ملزم می کند که این گزارش را که ساختمان های 
ناایمن را معرفی می کند در سامانه  شفافیت منتشر کند تا 
با مالکانش به نوعی برخورد شود. اما پیروز حناچی، شهردار 
وقت تهران، به خواست برخی نهادها که انتشار آن را مصلحت 
نمی دانستند تمکین می کند. تمکین او در حالی بود که 
لیست این ساختمان ها نه طبقه بندی خاصی دارد و از سوی 
دیگر انتشار آن، مصوبه  شورای شهر را هم داشت. انتشار 
لیست ساختمان های ناایمن تهران توسط رسانه ها دنبال شد 
تا تابستان سالجاری که خبر وجود لیستی مشتمل بر ۱۲۹ 
ساختمان ناایمن در تهران منتشر و اعلام شد که تهران ۳۳ 
هزار ساختمان ناایمن دارد که ۱۲۹ مورد آن در شرایط بحرانی 
و بسیار خطرناک قرار دارند. پس از اعلام وجود لیستی مبنی 
بر وجود ۱۲۹ ساختمان ناایمن مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
شهر تهران اعلام کرد که این لیست را منتشر خواهد کرد؛ البته 
پس از این موضع گیری علیرضا زاکانی، شهردار تهران نیز 
اظهار می کند که انتشار لیست جز التهاب در جامعه نتیجه ای 
ندارد و می تواند از نظر روانی شهروندان را دچار چالش و 
مشکلات متعددی کند. علی القاصی، رئیس کل دادگستری 
استان تهران نیز در جلسه مشترکی با شهردار تهران اعلام 
می کند: ساختمان های ناایمن موجود در شهر تهران حاصل 
ترک فعل هایی است که در سال های گذشته رخ داده و 
بر همین اساس اولویت گذاری در این زمینه یک ضرورت 
است تا به مراتب اهمیت تحت پیگیری قانونی قرار گیرند. 
در همین زمینه از شهرداری تهران خواسته می شود تا در 
اسرع وقت فهرست ساختمان های ناایمن بنا بر درجه اهمیت 
در اختیار دادگستری استان تهران قرار داده شود تا مورد 
پیگیری قضائی قرار گیرد. همزمان با این درخواست رئیس 
کل دادگستری استان تهران؛ شهردار تهران تاکید می کند 
که لیست ۱۲۹ ساختمان تنها از منظر تأییدیه آتش نشانی 

بوده و معرف ساختمان های ناایمن از منظر شهرسازی، ایمنی 
و ساختمانی نیست؛ لذا ۲۲ تیم مشترک شامل شهرداری 
تهران و سایر دستگاه های ذیربط شامل نظام مهندسی 
و... تشکیل شد تا پایش ساختمان های تهران انجام شود و 
لیست ساختمان های ناایمن از منظر شهرسازی نیز مشخص 
شود. در همین راستا علیرضا زاکانی شهردار تهران در آذرماه 
سالجاری در پاسخ به اینکه فهرست ساختمان های ناایمن 
چه زمانی در اختیار دادگستری قرار خواهد گرفت نیز عنوان 
کرده بود، مدتی است که اقدامات لازم در حوزه ایمن سازی 
ساختمان های سطح پایتخت در ۲۲ منطقه شهر تهران آغاز 
شده است. اصل کار شهرداری در حوزه ساختمان های ناایمن 
شناسایی است. هر آنچه در سال های گذشته وجود داشته، 
ناظر بر بررسی ساختمان ها از حوزه و منظر آتش نشانی بوده 
است؛ اما اکنون علاوه بر حوزه آتش نشانی در حوزه شهرسازی، 
ایمنی و ساختمانی نیز ساختمان ها مورد بررسی قرار خواهند 
گرفت. او ادامه می دهد: تیم های شهرداری تهران در حال 
بررسی ساختمان های بلندمرتبه و تا شش طبقه هستند. 
بررسی ساختمان های بلند با اولویت اول آغاز می شود و در حال 
انجام کاری هستیم تا در بستر آن شناسنامه برای ساختمان ها 
تدوین شود. پس از صدور شناسنامه برای ساختمان ها مشخص 
می شود که کدام ساختمان ها نا ایمن و کدام ساختمان ها 
ایمن هستند و به دنبال آن نیز اقدام به بازسازی، نوسازی و 
تخریب ساختمان ها می کنیم. بعد از واقعه پلاسکو و حالا 
ساختمان ۱۵۳، یکی از اصلی ترین مطالبه  ها انتشار لیست 
ساختمان های ناایمن پایتخت است. علت این پیگیری جهت 
انتشار این فهرست این است که احتمالا مالکان این ساختمان ها 
تذکرات در خفا را جدی نمی گیرند و این عمومی و اعلام شدن 
نام  ساختمان ها باعث می شود که کمی ماجرا را جدی بگیرند 
و شاید درصدد رفع آن، کاری کنند. دلیل دیگر این است که 
مردم شاید خودشان رجوع به این ساختمان ها و رفت وآمد به 
آنها را رها کنند و این طور از وقوع فجایع احتمالی جلوگیری 
شود. دلیل سوم هم این است که بسیاری از ساختمان هایی 
که نام شان به عنوان ساختمان های ناایمن بر سر زبان هاست، 
برای ارگان ها و نهادهاست و انتشار این لیست می تواند نهاد 

مربوطه را نسبت به مساله حساس کند. ناصر امانی عضو شورای 
شهر تهران در یکصد و سی و یکمین جلسه شورای شهر تهران 
در تذکری خطاب به شهردار تهران اظهار می کند: بارها از 
شهرداری خواستیم که لیست ساختمان های پرخطر را منتشر 
کنند و حتی گفتیم که لیست را در اختیار اعضا بگذارید تا 
ما آن را منتشر کنیم و مسئولیت شان با ما باشد و فکر کنید 
اگر یک لحظه در یکی از این ساختمان های پرخطر که در 
اسفندماه مملو از جمعیت هستند اتفاقی رخ دهد چه تبعاتی 
دارد؟ زاکانی شهردار تهران نیز در پاسخ به این سوال عضو 
شورای شهر تهران در پایان صحن علنی یکصد و سی و یکمین 
جلسه شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران می گوید: لیست 
ساختمان های ناایمن در اختیار مرجع قضائی است و مرجع 
قضائی نیز روی آن احکامی را صادر کرده است. این موضوع 
در جهت اصلاح خواهد بود لذا مسیری که می رویم در جهت 
اصلاح است. او تاکید می کند: بی تردید باید مشکل را حل 
کنیم. لیست را در اختیار آقای چمران رئیس شورای شهر 
تهران قرار خواهیم داد و او تشخیص می دهد که چگونه عمل 
کند اما همان طور که وزیر کشور اعلام کرد نباید التهاب روی 
التهاب گذاریم و حدود ۱۶ هزار واحد مسکونی در مسیر رصد 
و پایش ۹گانه هستند که برای اولین بار این اتفاق در حال رخ 
دادن است. به گفته شهردار تهران، ۱۲۹ ساختمان ناایمن از 
حیث آتش نشانی است اما در پایش جدید همه اجزا و عناصر 
دست به دست یکدیگر داده اند و بر اساس چک لیستی ایمنی 
را مورد سنجش قرار می دهند. در حال حاضر نیز بالغ بر هزار 
ساختمان را پایش کرده اند. ۲۲ تیم که شهرداری یک وجه آن 
است، کار پایش را انجام می دهند. مهدی چمران هم در انتهای 
این جلسه درباره لیست ۱۲۹ ساختمان ناایمن شهر تهران 
می گوید: انتشار عمومی لیست ساختمان های ناایمن باید با 
نظر دادستانی و وزیر کشور انجام شود اما اگر لیست در اختیار 
شورا قرار بگیرد حتما به اعضا خواهیم داد. بنابراین گزارش، در 
حالی که صحبت ها در خصوص ساختمان های ناایمن معطوف 
به لیست تهیه شده از سوی سازمان آتش نشانی تهران است، 
علی نصیری، رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران تهران 
از وجود ۱۶ هزار ساختمان ناایمن در پایتخت خبر داده است 
که در خصوص برخی از ساختمان های بلندمرتبه همچون 
متروپل هر لحظه امکان ریزش آن ها وجود دارد. لیست ۱۲۹ 
موردی ساختمان های ناایمن بر اساس شاخص هایی همچون 
کاربری، جمعیت ساکن و متغیر، قدمت، تعداد طبقات، وسعت، 
سیستم اطفا حریق و پله های اضطراری تهیه شده؛ این در حالی 
است که برای تعیین ایمن بودن یا ناایمن بودن یک ساختمان، 
شاخص ها و پارامترهای دیگری نیز وجود دارد که باید مورد 
توجه قرار گیرد؛ لذا اگر قرار بر انتشار لیستی از ساختمان های 
ناایمن شهر تهران باشد، انتظار است لیستی منتشر شود که 
شامل تمامی ساختمان های ناایمن شهر تهران بر اساس همه 

پارامترها و شاخص ها باشد.

ایمن  تهران آمار عجیب از ساختمان های نا

  ۱۲۹ ساختمان یا ۱۶۰۰۰؟


